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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA 
DEL PLE DE L’AJUNTAMENT 

DE DATA 4 DE SETEMBRE DE 2006 

Lloc de la reunió:  Bunyola, Sala d’Actes de la Casa Consistorial 
Data:  4 de setembre de 2006 
Hora de començament:  20:05 hores 
Hora d’acabament:  22:00 hores 
President:  Maria Cabot Payeras 
Membres presents:  Cristina Munar Prats 

Francisco Sastre Vera 
Rubén de Enrique Llull 
Gabriel Batle Quetglas 
Pedro Martorell Pascual 
José Ibáñez Sánchez 
Miquel Negre Cabot 
Antònia Juan Solà 
Sebastià Mateu Balle 
Bartomeu Togores Solivellas 
Miquel Mateu Roig 
Guillem Riera Colom 

Caràcter de la sessió:  Ordinària 
Convocatòria:  Primera 
Secretària accidental:  Maria del Mar Gual Bigas 

1.  APROVACIÓ,  SI  S’ESCAU,  DE  L’ACTA  DE  LA  DE  LA  SESSIÓ 
EXTRAORDINÀRIA DE DATA  26 DE  JUNY DE  2006  I  DE  L’ACTA DE  LA 
SESSIÓ ORDINÀRIA DE DATA 3 DE JULIOL DE 2006. 

Es  sotmet  a  votació  l’acta  de  la  sessió  extraordinària  de  data  26  de  juny  de 
2006, i s’aprova per unanimitat, excepte el Sr. Miquel Mateu, que no va assistir 
a la sessió, i el Sr. Ibáñez que encara no s’ha incorporat a la sessió, i amb la 
modificació  sol∙licitada  per  la  Sra. Munar  del  segon  paràgraf  de    la  pàgina  6 
(“que ja no son quantitats petites”). 

A les 20,10 hores s’incorpora a la sessió el Sr.Ibáñez. 

Es sotmet a votació l’acta de la sessió ordinària de data 3 de  juliol de 2006,  i 
s’aprova  per  unanimitat,  excepte  els  Srs.  Miquel  Mateu  i  Guillem  Riera  que 
varen excusar la seva presència a  la sessió de l’esmentada data. S’introdueix
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la modificació observada per la Sra. Munar a la pàgina 9 (  recés “per aclarir el 
dubte”) 

2. PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA GENERAL SOBRE EL PLA 
INSULAR D’OBRES I SERVEIS DE L’ANY 2007. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

Vist l’escrit del Consell de Mallorca de data 4 de juliol de 2006,  relatiu a l’acord del Ple 
del  Consell  de  Mallorca  adoptat  en  sessió  celebrada  el  dia  3  de  juliol  de  2006, 
mitjançant  el  qual  es  convoca a  tots  el Ajuntaments  de Mallorca a  que  presentin al 
Consell de Mallorca les peticions de les obres i serveis que vulguin incloure en el Pla 
Insular d’Obres i Serveis de l’any 2007, abans de dia 2 d’octubre de 2006. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció dels següents acords: 

1. Aprovar els expedients de sol∙licitud de  finançament al Consell de Mallorca per a 
l’obra anomenada PISCINA COBERTA MUNICIPAL DE BUNYOLA amb un pressupost 
d’execució per contracte de 1.230.843,52 euros  i demanar  la seva  inclusió en el Pla 
d’Obres i Serveis per a l’any 2007. La subvenció a fons perdut que se sol∙licita puja a 
un  import  de  738.506,11  euros  (60%),  essent  l’aportació  municipal  de  492.337,41 
euros (40%). 

2.  Aprovar  el  projecte  d’obra  de  referència  redactat  pel  Sr.  Alfons Barceló  Fullana, 
tècnic no municipal. 

3. Acceptar específicament les normes establertes a la convocatòria del Pla d’Obres i 
Serveis de l’any 2007 i al Reglament de Cooperació Municipal del Consell de Mallorca. 

La Batlessa comenta que només hi havia estudi previ del POS 2007, i el que 
s’ha fet és demanar l’actualització de la proposta perquè estava fet al 2004. La 
Batlessa  segueix  explicant  que  la  proposta  varia,  ja  que  en principi  eren  sis 
cents  setanta mil  euros  (670.000 €  )  de  piscina  coberta  i ara  puja  a  un milió 
d’euros, ja que no hi havia el benefici industrial ni l’IVA. La Sra. Cabot diu que 
tenim el desglose de l’arquitecte que ha enviat fa poc. 

El Sr. Mateu Roig demana que s’inclogui a l’acta la intervenció de la Comissió 
Informativa  General.  Comenta  que  el  PP  considera  que  són  prioritàries  les 
infrastructures  d’aigua  potable,  clavegueram  i  aparcament,  la  xarxa  d’aigua 
potable i clar s’ha renovat en part, però  diu que encara hi ha talls a l’estiu
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El Sr. Ibañez afegeix que també és prioritària la xarxa de clavegueram. Diu que 
es va iniciar la reforma però si no està acabada no s’han de fer altres projecte. 
També observa que un altre problema del poble són els aparcaments. Afegeix 
que  el  PP  va  fer  la  proposta  al  POS  2007  d’aigua  potable,  clavegueram  i 
aparcament  i  l’equip de govern va proposar  la piscina. El Sr.  Ibañez continua 
dient que encara que considera que les altres són prioritàries també considera 
important per al poble aquesta piscina. 

El Sr. Negre diu que s’ha tardat massa en tenir equips esportius. El PSOE diu 
que  lo  beneficiós  per  la  joventut  també  ho  és  per  al  poble  i  que  si  a  Ca’n 
Penasso lleven la piscina el poble se quedarà sense. 

El  Sr. Mateu Roig  diu  que  per  ells  es  prioritari  el  tema  de  l’aigua  perquè  es 
troben amb  talls d’aigua  a  l’estiu  i  de  clavegueram a  pics  hi  ha  rompudes. A 
continuació, demana que  pensa el PSOE d’això  i  de no  tenir  aparcaments  al 
municipi. 

El Sr. Negre contesta que aquest poble va endarrera de moltes coses i que el 
tema de l’aigua està solucionat amb el dipòsit de Sa Costera que es farà. El Sr. 
Negre continua dient que respecte al clavegueram, “ójala se poguessin fer les 
dues coses” però que han  fet esperar molt a  la gent  jove per a que  tengui  la 
piscina. 

La Batlessa explica que actualment estan en el clavegueram VII fase, a punt de 
l’adjudicació  del  clavegueram V  i VIII  i  no  és  recomanable  tenirne  tantes  en 
marxa. La Sra. Batlessa continua dient que es important renovar la xarxa i que 
actualment estan fent carrers molt complicats amb la VII fase. I que la VIII fase 
també duu temps i una dedicació, i per això que no creu convenient que hi hagi 
tres fases alhora en marxa. La Batlessa afegeix que endemés, a vegades amb 
les obres hi ha rompudes i com que no hi ha clau de pas, després han de tallar 
l’aigua a mig poble. Seguidament  la Batlessa diu que aquest estiu que ve no 
serà fàcil perquè  encara  no estarà el dipòsit de la Costera i estan estudiant la 
manera. Conclou dient que hi hauria d’haver un compromís de  tots els partits 
polítics per arreglar l’aigua i el clavegueram. 

Finalment la Sra. Batlessa afegeix que respecte al clavegueram és vera que hi 
ha rompudes i respecte a l’aparcament hi haurà dos aparcaments en marxa. Si 
tot va bé hi haurà 14 obres en marxa i s’ha de prendre molta atenció. Per això 
duen una  sola  proposta  i  també perquè  és molt  cara,  ja  que  l’Ajuntament  ha 
d’assumir el quaranta per cent del cost. 

El Sr. Ibáñez intervé i diu que el problema de la manca d’aigua és degut a les 
infraestructures i no a l’escassetat de l’aigua.
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El Sr. Mateu Roig,  en  relació  a  la  intervenció  del Sr.  Ibáñez,  comenta  que  el 
dipòsit del Racó està dins terrenys municipals i que amb això vol dir que amb el 
dipòsit  de  La  Costera  es  tindrà  aigua  d’aquí  en  lloc  d’Emaya,  però  que  el 
problema  és de la xarxa d’aigua que és molt necessària. Per tot això considera 
que s’han de prendre mesures ja que no hi pot haver problemes d’aigua al casc 
urbà.  Diu  que  s’ha  de  fer  un  projecte  de  clavegueram  i  continuar  amb  la 
renovació de la xarxa de clavegueram perquè no hi hagi cap lloc del municipi 
amb problemes de clavegueram. En quant al  tema del aparcament diu que hi 
haurà  aparcaments  privats  i  que manca  una  comissió  d’aparcaments,  per  fer 
més aparcaments públics que privats. 

Per altra banda el Sr. Mateu Roig diu que durant aquesta legislatura s’ha perdut 
una  oportunitat  d’obtenir  finançament  de  la  CAIB  amb  el  programa  de 
desestacionalització  turística,  que  donava  fins  a  tres milions  d’euros.  Afegeix 
que aquest tema hagués cabut a la convocatòria i que l’Ajuntament  només va 
demanar el Festival de Musica, que aquest Festival  ja tenia una subvenció de 
la Conselleria de Turisme, i així s’hauria pogut aprofitar. 

El Sr. Mateu Balle comenta que no discutirà si aigua o piscina i diu que a cap 
Ajuntament que no fos del PP se li va donar mes de doscents euros (200€) A 
continuació  demana  quina  relació  té  una  piscina  municipal  amb  la 
desestacionalització  del  turisme.  El  Sr.  Mateu  Balle  continua  dient  que  la 
subvenció de  turisme  la  treu d’una banda o d’una   altra  i que de  l’estació del 
tren de Sóller se li va denegar i això si que era turístic. 

El Sr. Negre diu que aquesta subvenció se va demanar no només per arreglar 
l’estació si no també per donar a conèixer la Central de Siemens més antic del 
món. 

El Sr. Mateu Roig, per al∙lusions, contesta que el títol de la subvenció era “La 
desestacionalització del turisme” i que la majoria de projectes eren millores en 
infrastructures  esportives  i  que  és  vera  que  el  Festival  de Musica  és  turístic 
perquè  cada  any  la  Conselleria  de  Turisme  el  subvencionen.  El  Sr.  Mateu 
continua dient que al PP no se li informa del projectes i no li varen informar del 
que se presentava a aquesta convocatòria.   El Sr. Mateu Roig explica que  la 
convocatòria  es  va  fer  a  tots  el  pobles  i  molts  d’ells  es  varen  beneficiar 
d’aquesta  convocatòria,  però  que  es  va  perdre  l’oportunitat  de  aconseguir 
projectes de fins a 3 milions d’euros. 

El Sr. Mateu Balle  apunta  que  les  úniques obres  finançades al  cent per  cent 
eren obres de municipis governats pel PP i que els altres municipis havien de 
ser per coses més específicament turístiques. El Sr. Mateu diu que ja es tenia 
preparat.
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La Batlessa exposa que aquesta convocatòria  fa3 anys que es va presentar i 
que  ara  no  arreglaran  res  i  que  li  consta  que  hi  havia  pobles  del PP que  ho 
sabien.  La Sra. Cabot  diu  que  s’ha  de parlar  en  positiu  i  que  totes  les  raons 
donades són vàlides, que no es deixa el clavegueram ni el aigua potable, que 
es seguirà fent, però que considera que la piscina és important. 

Es sotmet a votació la proposta de la Comissió Informativa General sobre el Pla 
Insular d’Obres i Serveis per a l’any 2007, i s’obté el següent resultat: 

Vots a  favor: 12, de  la Sra. Batlessa i Srs.  Ibáñez  i Martorell  (EI), Sr. Negre  i 
Sra. Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle  i Togores (PSM), Sr. Guillem Riera 
(UM) i Srs. Miquel Mateu, Rubén de Enrique, Sastre i Batle Quetglas (PP). 

Vots en contra: cap. 

Abstencions:1, de la Sra. Munar. 
La  Sra. Munar  explica  el  seu  vot  dient  que  creu  que  la  piscina municipal  és 
necessària  però  creu  que  en  primer  lloc  s’han  d’acabar  les  aigües  i 
clavegueram. Demana certificat d’intervenció del deute viu. 

Per tant, la proposta és aprovada. 

3.  PROPOSTA  DE  LA  COMISSIÓ  INFORMATIVA  GENERAL  SOBRE  LA 
DECLARACIÓ DE FESTES LOCALS EN EL MUNICIPI DE BUNYOLA PER A 
L’ANY 2007. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

Vist  l’escrit  de  la  Conselleria  de  Treball  i  Formació  de  data  29  de  juny  de  2006  on 
s’informa del calendari de festes de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears per a 
l’any 2007 i es sol∙licita a  l’Ajuntament de Bunyola que el seu Plenari determini dues 
festes locals en l’àmbit del seu municipi abans del dia 15 de setembre de 2006. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció del següent acord: 

1. Declarar  festes  locals del municipi de Bunyola per a  l’any 2007 els dies 9 d’abril, 
segona festa de Pasqua i dia 21 de setembre, Sant Mateu. 

2. Comunicar el present acord a  la Conselleria de Treball  i Formació del Govern de 
les Illes Balears.
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Es  sotmet  a  votació  la  proposta  de  la Comissió  Informativa General  sobre  la 
declaració  de  festes  locals  en  el  municipi  de  Bunyola  per  a  l’any  2007,  i  la 
proposta és aprovada per unanimitat. 

4.  PROPOSTA  DE  LA  COMISSIÓ  INFORMATIVA  GENERAL  SOBRE 
L’APROVACIÓ  DE  LA  MODIFICACIÓ  DE  LA  PLANTILLA  DE 
L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA PER A L’EXERCICI 2006. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció del següent acord: 

Primer. Aprovar la modificació de la plantilla de personal per a l’any 2006, consistent 
en  la  conversió  de  la  plaça  d’oficial  primera  de manteniment  en  una  plaça  d’oficial 
segona de manteniment.. 

Segon. Exposar al públic  la modificació de  la plantilla de personal per a  l’any 2006, 
durant un termini de quinze dies, mitjançant anuncis en el BOIB i al tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, a efectes de presentació de reclamacions pels interessats. 

La Sra. Juan explica que s’està organitzant la plantilla i que hi un oficial primera 
i per a que no hi hagi agravi comparatiu es passa a oficial segona. 

Es  sotmet  a  votació  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa  General  sobre 
l’aprovació  de  la modificació  de  la  plantilla de  l’Ajuntament  de Bunyola  per  a 
l’exercici 2006, i s’obté el següent resultat: 

Vots a favor: 8, de la Sra. Batlessa i Srs. Ibáñez i Martorell (EI), Sr. Negre i Sra. 
Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM) i Sr. Riera (UM). 

Vots en contra: 5, del Sr. Mateu Roig, Sra. Munar,   i Srs. Sastre, de Enrique i 
Batle Quetglas (PP). 

Abstencions: cap. 

Per tant, la proposta és aprovada.
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5.  PROPOSTA  DE  LA  COMISSIÓ  ESPECIAL  DE  COMPTES  SOBRE 
L’APROVACIÓ  DE  L’EXPEDIENT  02/2006  SOBRE  LA  MODIFICACIÓ  DE 
CRÈDITS DEL PRESSUPOST PER A L’EXERCICI 2006. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Especial  de 
Comptes que diu: 

Davant l’existència de despeses d’inversió, per a les que el crèdit consignat en el 
vigent Pressupost de la Corporació per a l’exercici 2006 és insuficient i no ampliable, 
es proposa la modificació de crèdits del citat Pressupost de la Corporació en la 
modalitat de suplement de crèdit amb càrrec a una operació de crèdit. 

Atès l’informe de Secretaria de data 23 d’agost de 2006 sobre la legislació aplicable i el 

procediment a  seguir,  vista  la memòria de Batlia  i  l’informe d’Intervenció de data 23 

d’agost de 2006. 

Es proposa al Ple de la Corporació l’adopció del següent 

ACORD 

PRIMER.  Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdits  núm. 

02/2006,  en  la  modalitat  de  suplement  de  crèdit  per  a  finançar  despeses  d’inversió 

mitjançant  una  operació  de  crèdit,  davant  la  insuficiència  d’altres  mitjans  de 

finançament, d’acord amb el següent resum:
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Pressupost de despeses 

Pressupost d’ingressos 

SEGON.  Exposar  aquest  expedient  al  públic  mitjançant  anunci  inserit  en  el 

BOIB, per quinze dies, durant els quals els  interessats 1  podran examinarlo  i presentar 

reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si durant 

1  De  conformitat  amb  l’article  170.1  del  Reial  decret  legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  tindran  la 
consideració d’interessats: 
— Els habitants en el territori de la respectiva entitat local. 
— Els que resultin directament afectats encara que no habitin en el territori de l’entitat local. 
— Els col·legis oficials, cambres oficials, sindicats, associacions i demés entitats legalment constituïdes 

per a vetllar per interessos professionals o econòmics i veïnals, quan actuïn en defensa dels que els són 
propis. 

PARTIDA  DESCRIPCIÓ  CONSIGNACIÓ 
INICIAL 

INCREMENT  CONSIGNACIÓ 
DEFINITIVA 

313.62200  Inversió  nova  edificis 

Acció Social 

19.629,37 €  33.839,59 €  53.468,96 € 

313.62500  Inversió  nova  mobiliari 

Acció Social 

4.040,13 €  23.392,01 €  27.432,14 € 

452.62300  Inversió  nova  en 

maquinària  i  instal. 

Polisportiu Municipal 

227.025,00 €  17.768,40 €  243.185,14 € 

TOTAL  75.000,00 € 

PARTIDA  DESCRIPCIÓ  CONSIGNACIÓ 
INICIAL 

INCREMENT  CONSIGNACIÓ 
DEFINITIVA 

91300  Préstecs de l’interior  750.000,00 €  75.000,00 €  825.000,00 € 

TOTAL  75.000,00 €
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el citat termini no s’hagués presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un 

termini d’un mes per a resoldreles. 

La Sra. Juan diu que es va parlar a la CEC que hi havia prevista una operació 
de  crèdit  de  750.000  euros  però  que  havien  demanat  subvencions  i  que  es 
contemplava als pressupostos que es donaria el 90% i que finalment s’ha donat 
el 60%. La Sra. Juan diu que creu que val la pena augmentar el préstec i tenir 
el centre de dia. 

El Sr. Mateu Balle cedeix la paraula al Sr. Togores. 

El Sr. Togores explica el canvi al pressupost i diu que hi ha interès en el centre 
de dia per a quinze persones. El Sr. Togores continua dient que una vegada 
que varen tenir el local varen demanar la subvenció i varen intentar que fos el 
més alt possible i que al final es va concedir el seixanta per cent i que per això 
se va fer aquesta modificació. 

El  Sr. Mateu Roig  diu  que  estan  d’acord  en  que  és  necessari  que  es  faci  el 
centre  de  dia  i  que  per  això  donaren  suport  a  aquesta  modificació.  Conclou 
dient que per inversions es justifica la necessitat d’endeutarse. 

Es  sotmet  a  votació  la  proposta  de  la  Comissió  Especial  de  Comptes  sobre 
l’aprovació  de  l’expedient  02/2006  sobre  la  modificació  de  crèdits  del 
pressupost per a l’exercici 2006, i s’obté el següent resultat: 

Vots a  favor: 12, de  la Sra. Batlessa i Srs.  Ibáñez  i Martorell  (EI), Sr. Negre  i 
Sra. Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle  i Togores (PSM), Sr. Guillem Riera 
(UM) i Srs. Miquel Mateu, Rubén de Enrique, Sastre i Batle Quetglas (PP). 

Vots en contra: cap. 

Abstencions:1, de la Sra. Munar. 

La Sra. Munar explica el vot dient que creu que es  fa aquesta inversió sense 
tenir  en  compte  l’endeutament  de  l’Ajuntament  i  que  fa  una anys hi  va  haver 
convocatòries de subvencions del 160% i per això ara s’ha hagut de pagar un 
45%. 

Per tant, la proposta és aprovada.
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6.  PROPOSTA  DE  LA  COMISSIÓ  ESPECIAL  DE  COMPTES  SOBRE 
L’APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL DE L’EXERCICI 2004. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Especial  de 
Comptes que diu: 

APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL DE L’EXERCICI DE 2004. 

Vist que la Comissió Especial de Comptes d'aquesta Corporació en compliment del que 
disposa l'article 212.2 del Text Refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, 
aprovat pel RDL 2/2004, de 5 de març, va dictaminar el  Compte general de l’Ajuntament 
de Bunyola corresponent a l'exercici de 2004, informat per la Interventora en data 16 de 
juny de 2006. 

Vist d'altra banda que l'esmentat Compte General es va sotmetre a informació pública en 
el BOIB núm. 93 de dia 4 de juliol de 2006  i tauler d'anuncis d'aquesta Corporació, pel 
seu examen i formulació per escrit de les objeccions i observacions pertinents, durant un 
termini  de  quinze  dies  hàbils  i  vuit  més,    sense  que  dintre  d'aquest  termini  s'hagi 
presentat cap reclamació. 

D’acord amb el que estableix  l'article 212.4 del citat Text Refós de la Llei reguladora de 
les Hisendes Locals, es proposa al Ple de l’Ajuntament: 

Primer. Aprovar el Compte general corresponent a l’exercici de 2004, dictaminat per  la 
Comissió Especial de Comptes de data 20 de juny de 2006. 

La Sra.  Juan explica  que  s’ha  publicat,  que no hi  ha  hagut  al∙legacions  i  per 
això ara es duu a aprovació. 

Es  sotmet  a  votació  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa  General  sobre 
l’aprovació del compte general de l’exercici 2004, i s’obté el següent resultat: 

Vots a favor: 8, de la Sra. Batlessa i Srs. Ibáñez i Martorell (EI), Sr. Negre i Sra. 
Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM) i Sr. Riera (UM). 

Vots en contra: cap. 

Abstencions:  5,  del  Sr. Mateu Roig,  Sra. Munar,    i  Srs.  Sastre,  de  Enrique  i 
Batle Quetglas (PP).
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Per tant, la proposta és aprovada. 

7.  DONAR  COMPTE  DELS  DECRETS  DE  BATLIA  NÚMS.  29/2006  AL 
44/2006, AMBDÓS INCLOSOS. 

11. DONAR COMPTE DE L’ESBORRANY DEL PROGRAMA DE FESTES DE 
SANT MATEU 2006. 

El Sr. Sebastià Mateu Balle comenta que el pressupost es de seixantacinc mil 
euros i que s’ha trobat col∙laboració amb quasi totes les entitats i també amb la 
col∙laboració  amb  de  tot  el  personal  de  l’Ajuntament.  El  Sr.  Sebastià  aprofita 
per donar el seu agraïment i diu que del 910 fins al 22 hi haurà festes i que se 
farà la quarta marató fotogràfica i com a novetat  hi haurà glosses. 
El Sr. Sebastià Mateu continua explicant que el dia 15 comencen realment les 
festes i que donarà a cada regidor una fotocòpia del programa, el qual explica a 
continuació dient que es farà el pregó per el Sr. Bartomeu Quetglas, qui va anar 
a l’Everest;  afegeix que el dia 16 hi haurà el reconeixement al Jutjat de Pau i el 
17 als esportistes de Bunyola; que a més els dies 15 i 16 hi haurà la verbena i 
el  17  l’homenatge  a  la  gent  gran;  que  la  representació  teatral  del  Teatre  de 
Bunyola costarà 3 euros i que serà per al únic acte que es cobrarà entrada; que 
a més haurà un correfoc i que el dia 10 són les colles. 

12. MOCIONS. 

La Batlessa llegeix l’escrit del Ple del Consell de Mallorca i la moció del PSM. 

El PIe del Consell de Mallorca, ensessió de desset de j .el següent 
acord: 

"E118 de ju1io1 de 1936 es produí un cop d'estat militar a Espanya que tenia 
per  objectiu  destruir  el  govern  legal  i  legítimament  constituït,  el  govern  de  la 
República. El país no va seguir els colpistes, i només per la for9a de les armes, 
brutalment emprades, van poder passar a controlar una part del  territori de la 
República. Espanya va quedar dividida, amb una part ocupada per  les  forces 
militars  colpistes,  i  l'altra  sota  la  legalitat  republicana. Durant  tres  anys  es  va 
combatre a practicament  tot el  territori en una Guerra Civil que acaba amb  la 
victoria  deIs  colpistes  i  la  instauració  d'una dictadura militar  encap9alada per 
Francisco  Franco  Bahamonde.  Aquesta  dictadura  va  tenir  una  llarga  i  cruel 
historia  que  només  acaba  amb  la  mort  de  qui  l'encapçalava,  el  1975.  Pero 
durant aquests 36 anys es va intentar exterminar tots aquells que s'atreviren a 
pensar diferent, i es va recordar any rera any que hi havia vencedors i vençuts.
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Aquesta  nefasta  dictadura  va  néixer,  doncs,  d'un  cop  d'estat  del  qual  es 
commemora  aquest  any  el  70  aniversari.  És  per  aquest motiu  que  el GRUP 
SOCIALISTA AL CONSELL DE MALLORCA presenta pel seu debat al proper 
PIe de la institució la següent MOClO: 
1. El Consell de Mallorca condemna el cop d'estat de 18 de juliol de 1936, que 
es produí per destituir el govem republica legalment constitult. 
2. El Consell de Mallorca rendeix homenatge a tots aquells que van morir en la 
Guerra Civil que s'inicia arrel del cop d'estat deIs militars el18 de juliol de 1936, 
en  especial  aquells  que  van  ser  detinguts,  empresonats  i  executats  per  les 
seves idees. 
3. El Consell de Mallorca  fa públic el  seu  reconeixement a  totes  les víctimes 
del terrorisme d'estat que practica la dictadura franquista durant i després de la 
Guerra Civil i fins a la mort del dictador. 
4. El Consell de Mallorca  insta el Parlament de  les mes Balears a crear una 
comissió  autonomica  per  tal  d'investigar  les  violacions  deIs  drets  humans 
comesos pel  regim  franquista  a  les mes  Balears,  tal  com proposa el Consell 
d'Europa. 
5. El Consell  de Mallorca  acorda  convidar  a  les  autoritats  locals  de  les mes 
Balears a retirar tots els símbols que puguin existir als diferents municipis, així 
com canviar els noms deIs carrers que encara avui lloen personatges vinculats 
a la dictadura franquista o al cop d'estat." 

La  qual  cosa  us  comunic  perque  en  tengueu  coneixement  i  als  efectes 
oportuns.” 

“Assumpte:  Moció  sobre  la  condemna  de  la  dictadura  franquista  i  per  a  la 
recuperació de la memoria històrica. 

El 18 de juliol de 2006 es compleixen 70 anys de la sublevació militar contra el 
govern  de  la  República.  Arran  de  la  sublevació,  es  va  produir  una  repressió 
brutal a tot l’Estat. Amb un balanç a Mallorca de l’ordre de 3000 morts i milers 
de damnificats durant molts d’anys per haverse mantingut lleials a la  legalitat 
republicana. 

La democràcia ha anat  reconeixent a aquelles víctimes de  la llibertat, però de 
manera  insuficient.  La  transició  va  segellar  un  pacte  de  silencia  que  ha 
escatimat  la  rehabilitació  moral,  política  i  jurídica  de  les  víctimes,  presos, 
exiliats i represaliats en general. 

El  comitè  de  l’Assemblea  Parlamentària  del  Consell  d’Europa  va  aprovar  el 
pasta 17 de març un  text on es condemnaven  les greus violacions dels drets 
humans, comesos a Espanya durant la dictadura franquista. L’acord deia “Que 
es  proclami  una  declaració  oficial  de  condemna  internacional  del  règim  de 
Franco  i  es  declari  la  data  del  18  de  juliol  de  2006  com  a  dia  oficial  de 
condemna  del  règim  de  Franco”  com  també  que  “es  convida a  les  autoritats
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locals  a  que  erigeixin  monuments  en  memòria  de  les  víctimes  del  règim 
franquista”. Tal com proclama l’assemblea, el coneixement de la història és una 
de les condicions prèvies per evitar repetir els errors del passat. 

Això no obstant,  lamentablement, en una declaració semblant en el Parlament 
Europeu  en  sessió  de  dia  4  de  juliol,  el  PP  i  els  partits  d’extremadreta 
europeus,  votaren  en  contra  de  condemnar  el  cop  d’Estat.  Una  actitud 
injustificable que cal reconduir. 

Per  altra  banda,  a  diferencia  de  totes  les  democràcies  del  nostre  entorn, 
Mallorca no compta amb monuments de relleu a la memòria de tots aquells que 
moriren o patiren persecució per defensar la democràcia i les llibertats. Tots ells 
mereixen el nostre homenatge i el nostre record. L’oblit i el silenci seria la pitjor 
de les ofenses. 

Per  tot  això,  el  grup  municipal  del  PSMENTESA  NACIONALISTA  a 
l’Ajuntament 
d  proposa al Ple que adopti els següents : 

ACORDS 

Primer.  El  Ple  condemna  el  cop  d’estat  del  General  Franco  així  com  les 
greus violacions dels drets humans comesos a Espanya de 1936 a 1976. 

Segon.  El  Ple  insta  al  Parlament  de  les  Illes  Balears  a  crear  una  comissió 
autonòmica per  tal d’investigar  les violacions dels drets humans comesos pel 
règim  franquista  a  les  Illes  Balears  i  poder  ser  presentat  davant  el  Consell 
d’Europa. 

Tercer.  El Ple aprova sufragar i erigir un monument emblemàtic a la memòria 
de  tots  els  qei  varen  ser  executats,  perseguits  o  prepresaliats  per  haver 
defensat la democràcia i un règim de  llibertats enfront de  la sublevació militar 
de 1936 i la dictadura franquista. 

Quart.  El Ple canviarà els noms dels carrers que encara resten dedicats a 
personatges que participaren en el cop d’estat, la repressió o la dictadura 
franquista i retirarà, o informarà i contextuarà adientment, sobre el sentit dels 
monuments o símbols subsistents del feixisme.” 

El Sr. Negre recorda que va ser un episodi trist a la Història d’Espanya que està 
superada i que no volen recercar el passat. Diu que volen convocar un concurs 
d’idees  i  reconvertir  la Creu dels Caiguts  i  que  sigui  un  símbol  per  a  tots  els 
caiguts d’una banda o de l’altre. 

El Sr. Mateu Roig demana si l’escrit del Consell de Mallorca és una moció.
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El Sr. Riera contesta que només és una certificació d’acord de ple i que qui ho 
presenta és el PSOE. 

La Sra. Munar    només  demana  convidar  a  les  autoritats municipals  i  diu  que 
coma a moció no està ben presentat. 

El Sr. Riera  comenta  que  a  l’exposició  del Sr. Negre  se  fa  referència  a    una 
cosa que no està a la moció. 

Després es retira l’escrit del Consell de Mallorca. 

El Sr. Togores explica la urgència i diu que s’han complit 70 anys de dictadura i 
per i que per això ho duen a votació. 

El Sr. Mateu referintse a la urgència comenta que l’aniversari del Cop d’Estat 
va ésser per  juliol  i que no veu la urgència. Diu que s’hauria d’haver duit a la 
Comissió  Informativa  i que se pot esperar a una propera convocatòria. El Sr. 
Mateu diu que només hauria urgència si hagués perill de caure qualque placa o 
la creu. 

El Sr. Togores diu que si ho deixen no en parlaran fins a l’any que ve i que al 
juliol ja s’havia fet el Ple. 

El Sr. Ruben de Enrique diu que el que es faci a Bunyola ha de ser una cosa a 
imitar i que li agradaria xerrar d’això a una comissió que surti consensuada. 

El Sr. Sastre explica que com que ell va néixer el dia 15 de Novembre de 1935 
va viure el Franquisme i que gràcies al règim va estudiar, va tenir una carrera, 
etc. El Sr. Sastre continua comentant que hi va haver pèrdues a una banda  i 
una altra  i que ell no és  fill de ric si no que és  fill de pescador  i que per això 
creu que  és  impropi  voler  ressuscitar  als  fantasmes  del  passat. El Sr. Sastre 
conclueix dient que se sent un demòcrata consumat i que és inoportú. 

Es passa a votar  la urgència de la moció i s’obté el següent resultat: 

Vots a favor: 7, de la Sra. Batlessa i Srs. Ibáñez i Martorell (EI), Sr. Negre i Sra. 
Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM) . 

Vots en contra: 5, del Sr. Mateu Roig, Sra. Munar,   i Srs. Sastre, de Enrique i 
Batle Quetglas (PP). 

Abstencions: 1, del Sr. Riera (UM).
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El Sr. Togores explica que a Polònia es reconeix als que han viscut a règims 
autoritaris i que és un deute que tenen perquè s’ha d’analitzar el que va passar. 
Diu  que  això  ha  anat  a  la  Comissió  Europea  i  que  tots  varen  votar  a  favor 
menys  el  PP  i  l’extrema  dreta.  El  Sr.  Togores  continua  dient  que  s’ha  de 
recordar perquè no es tornin a produir els fets i que s’ha plantejat a altres llocs 
com el CIM i mantenen la proposta. 

El Sr. Mateu Roig a  títol personal diu que això és  retreure coses del passat  i 
que ha hagut molts episodis trists a Espanya i que formen part de la Història. El 
Sr. Mateu Roig comenta que li agradaria haver pogut tenir consens amb tots els 
grups i que el voler llevar els símbols d’aquesta època és un error perquè forma 
part de la nostra història. Diu que si trobem restes d’invasions a la illa el Consell 
de  Mallorca  fa  un  monument  i  el  protegeix  i  que  és  un  error  eliminar  les 
referències a  aquesta història. El Sr. Mateu continua comentant que la majoria 
dels que són allà han nascut després del cop i s’ho han trobat i que no es bó 
voler  obviar  i  oblidar  aquesta  història.  Finalment  el  Sr.  Mateu  afegeix  que  el 
pare de la Batlessa va ésser el últim Batle d’aquesta dictadura franquista. 

El Sr. Sastre diu que si tomben la creu també han de tirar els habitatges que va 
fer en Franco i que la història no la pot canviar ningú, malgrat que sigui perquè 
no torni a passar. 

El Sr. Riera comenta que creu que no és un  tema urgent però que si és cert 
que el poble de Bunyola està preocupat  per aquesta qüestió. Que el seu grup 
condemna el franquisme i que ell no està a favor de tombar i que la creu ni li va 
ni li ve. El Sr. Riera continua dient que està més d’acord amb el Sr. Negre i que 
no  sap  si  es  pot  votar  punt  per  punt.  Diu  que  UM  votaria  a  favor  dels  dos 
primers punts però que tombar un monument i passar un altre no. El Sr. Riera 
continua dient que durant els anys 1991 i 1995 es va presentar una moció amb 
el  mateix  sentit  i  que  EI  i  PSOE  varen  votar  en  contra  i  que  acordaren  per 
unanimitat substituir la placa per l’escut. Diu que a aquell plenari i va haver un 
sentiment de consensuar la proposta. 

El Sr. Sebastià Mateu diu que qualque grup polític ho havia de presentar i que 
al  punt  tercer  estan  oberts  a  qualsevol  proposta  que  pugui  se  consensuada 
però que al punt quart no estan disposats a negociar. El Sr. Sebastià continua 
dient  que  no  parla  de  tombar  cap  monument  si  no  de  retirar  o  informarà  i 
contextuarà. 
El Sr. Sebastià Mateu comenta que en referència al que ha dit el Sr. Sastre, li 
agradaria dir que molts d’altres no varen poder estudiar i que s’ha de  tenir un 
record pels que varen ser excluits per la força de les armes. 

Es sotmet a votació i s’obté el següent resultat:
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Vots  a  favor:  4,  del  Sr.  Negre  i  Sra.  Juan  (PSIBPSOE),  Srs.  Mateu  Balle  i 
Togores (PSM) . 

Vots  en  contra:  4,  del  Sr.  Mateu  Roig,  Sra.  Munar,  i  Srs.  Sastre,  i  Batle 
Quetglas (PP). 

Abstencions: 5, la Sra. Batlessa i Srs. Ibáñez i Martorell (EI) del Sr. Riera (UM)i 
Sr. de Enrique (PP). 

Atès el resultat es passa a segona votació i s’obté el següent: 

Vots  a  favor:  4,  del  Sr.  Negre  i  Sra.  Juan  (PSIBPSOE),  Srs.  Mateu  Balle  i 
Togores (PSM) . 

Vots  en  contra:  5,  del  Sr. Mateu Roig,  Sra. Munar,    i  Srs.  Sastre,  Rubén de 
Enrique i Batle Quetglas (PP). 

Abstencions: 4, la Sra. Batlessa i Srs. Ibáñez i Martorell (EI) del Sr. Riera (UM)i 

El Sr. Negre explica el vot i diu que amb la intervenció d’abans ha quedat clara 
la postura del PSOE i que ells estan a favor de reconvertir allò i convertirho en 
un símbol pels que lluiten per la pau. 

El  Sr.  Ruben  diu  que  vol  una  comissió  per  aquest  tema  i  que  surti 
consensuada. 

La Sra. Munar també diu que l’explicació del vot se fa si no s’ha pogut intervenir 
o si s’ha canviat el vot i que si no, no es explicació de vot i demana que també 
se’ls hi apliqui a ells. 

La Sra.  Juan  demana moció  verbal  sobre  les  juntes  veïnals  de Palmanyola  i 
explica que el Batle Pedani ha decidit no celebrar Juntes Veïnals. 

El Sr. Batle Quetglas abandona la sala a les 21.45 hores. 

La Sra. Juan continua dient que no es tracta d’anar contra un partit si no contra 
l’actuació  d’una  persona  que  perjudica  els  veïnats  de  Palmanyola.  Després 
continua explicant que el tema se du per urgència perquè ha estat esperant fins 
al darrer moment per veure si convocava. 

Vots a  favor: 11, de  la Sra. Batlessa i Srs.  Ibáñez  i Martorell  (EI), Sr. Negre  i 
Sra. Juan (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle  i Togores (PSM), Sr. Guillem Riera 
(UM) i Srs. Miquel Mateu, Rubén de Enrique, Sastre (PP).
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Vots en contra: cap. 

Abstencions:1, de la Sra. Munar. 

El Sr. Sastre  dóna  tota  la  raó  a  la Sra.  Juan  pels greus  fets  a  l’Entitat  Local 
Menor de Palmanyola. 

La Batlessa vota a favor de la moció i diu que va ser present a la darrera Junta 
Veïnal  i  comenta  que  va  ser  denigrant,  que  va  empegaïr  i  que  ella  va  sentir 
vergonya aliena. La Sra. Batlessa diu que ho ha consultat amb la Secretària i li 
ha  dit  que  s’ha  fet  una  diligència.  La  Batlessa  continua  dient  que  no  és 
l’Ajuntament  el  que  ha  d’instar  i  que  es  poca  la  seva  autoritat  amb  les 
incoherències  a  l’Entitat  Local  Menor  de  Palmanyola.  Diu  que  desprès  dels 
vocals poden posar un recurs contenciósadministratiu  (encara que això  ja va 
passar al consorci i no va servir) i que ella recolza que això acabi aviat i que no 
arribi a l’agressió física. 

La Sra. Munar demana que li aclareixi que ha dit del Consorci. 

La Batlessa explica que varen demanar a l’Entitat Local Menor de Palmanyola 
que enviés  l’informe de  l’assesor  jurídic que h o va  informar  favorablement el 
Consorci i que en conseqüència poc pot fer l’Ajuntament. Després la Sra. Cabot 
diu que s´han de fer les Juntes Veïnals. 

La Sra. Munar diu que ho havia d’enviar al Consorci. 

La Batlessa diu que es va enviar al Govern. 

La Sra. Juan demana a l’assesor jurídic quines passes s’han de fer i que  i diu 
que està vinculada i que el problema és molt greu i que per no afrontarse els 
problemes  no  s’aprova  res,  ni  el  pressupost,  ni  el  POS...Conclou  dient  ique 
aquest és un problema de fons perquè perjudica a tots els veïnats. 

El Sr. Riera diu que  li pareix be  la moció però que aprofita per condemnar el 
que va passar a la darrera Junta Veïnal. Diu que a l’única Entitat Local Menor 
de les Balears s’arribi a agressions no és de rebut. A l’Ajuntament han discutit 
però sempre s’ha tengut seny. 

El  Sr.  Sastre  matisa  un  concepte  respecte  a  la  situació  i  diu  que  hi  una 
anarquia total perquè veu una causa perduda i afegeix que tot són calúmnies i 
intoxicacions. 

El Sr. Togores diu que estan en contra de la violència i que varen ser fets amb 
violències i condemnes
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Es sotmet a votació i la moció és aprovada per unanimitat dels presents. 

13. PRECS I PREGUNTES. 

La Sra. Munar respecte al decret numero 29, demana si els dos projectes són 
el mateix. 

La Batlessa diu que és per menor  de zero a tres anys,  però té a veure amb 
l’institut.  Diu  que  es  tenien  duess  persones  d’integració  i  dins  aquesta 
convocatòria es podien incloure. La Sra. Cabot continua dient que es va fer un 
projecte petit i que era la convocatòria que més s’aprovava i que es notifica a 
l’altra Consell perquè s’ha de posar si reben altres subvencions. 

S’observa  un  error  al  Decret  esmentat  :  ha  de  dir  Conselleria  d’Educació  i 
Cultura 

El Sr. Sastre vol que consti en acta que ell no estava assabentat de la moció de 
la Sra. Juan i que li dona les gràcies perquè ha estat molt oportú. 

En aquest moment, essent  les 22:00 hores,  la Sra. Batlessa aixeca la sessió, 
de la qual s’estén la present acta i jo com a Secretària aacidental, en don fe. 

Bunyola, 4 de setembre de 2006. 

La Batlessa,  La Secretària acctal, 

Maria Cabot Payeras.  Maria del Mar Gual Bigas.


